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[Rahbæk Møller] 

(Beslutningsforslag nr. B 46). 
Forslaget er det første i en række forslag til 

udviklingsprogrammer, der alle har til formål 
at knytte en erhvervsudvikling sammen med en 
forbedring af samfundet. 

Det foreliggende forslag sigter mod en vide- 
reudvikling af miljøindustrien til et egentligt 
miljøindustrielt kompleks. På grund af Dan- 
marks kæmpegæld til udlandet er det nødven- 
digt at udvide den betalingsbalanceorienterede 
sektor. Men hvis det gøres uden at tage hensyn 
til de økologiske balanceproblemer, vil vi nød- 
vendigvis smadre naturgrundlaget. En løsning 
på dette dilemma er at knytte miljøforbedringer 
og erhvervsudvikling snævert sammen. En un- 
dersøgelse af faktorer, der gavner konkurrence- 
evnen, gennemført i ti lande af amerikaneren 
Michael Porter, anbefaler netop en sådan stra- 
tegi for Danmarks vedkommende. 

Hovedindholdet i forslaget er et udviklings- 
program i et samarbejde mellem Miljøministe- 
riet og Industriministeriet, således at Miljømi- 
nisteriet skaber et marked for miljøudstyr og re- 
nere teknologier ved stramning af miljøregler- 
ne m.v., mens Industriministeriet hjælper indu- 
strien med at leve op til kravene ved brug af er- 
hvervsfremmemidler, især øget brug af udvik- 
lingskontrakter. 

For kort tid siden fik vi regeringens hand- 
lingsplan for miljø og udvikling. Handlingspla- 
nen var fuld af smukke ord og hensigter, bl.a. 
om en indarbejdelse af miljøpolitikken i indu- 
stripolitikken, men konkrete handlingsforslag 
var der få af. Dem kommer Socialistisk Folke- 
parti nu med. 

Idet jeg i øvrigt henviser til bemærkningerne 
til forslaget, skal jeg anbefale det til Tingets vel- 
villige behandling. 

Tommy Dinesen (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 

mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om oprettelse 

af et statsligt rederi. 
(Beslutningsforslag nr. B 47). 
Jeg henviser til de bemærkninger, der ledsa- 

ger forslaget, og anbefaler det til Tingets velvil- 
lige behandling. 

Den første sag på dagsordenen var: 

1) Spørgsmål om fremme af forespørgsel nr. F 12: 

Forespørgsel til skatteministeren om [bestræ- 
belserne for at få skatteadministrationen til at 
fungere]. 

Af Jens Thoft (SF) m.fl. 
(Forespørgslen anmeldt 16/12 88). 

Første næstformand (Henning Rasmussen): 
Hvis ingen gør indsigelse mod fremme af 

denne forespørgsel, betragter jeg Tingets sam- 
tykke dertil som givet. (Ophold). Det er givet. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

2) Spørgsmål om fremme af forespørgsel nr. F 13: 
Forespørgsel til landbrugsministeren [om den 

overordnede målsætning for strukturudviklingen 
i landbruget]. 

Af Bjørn Poulsen (SF) m.fl. 
(Forespørgslen anmeldt 16/12 88). 

Første næstformand (Henning Rasmussen): 
Hvis ingen gør indsigelse mod fremme af 

denne forespørgsel, betragter jeg Tingets sam- 
tykke dertil som givet. (Ophold). Det er givet. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

3) Første behandling af lovforslag nr. L 60: 
Forslag til lov om ændring af lov om svanger- 

skabajbrydelse. (Fritagelse for at foretage og 
medvirke til svangerskabsajbrydelse). 

Af Kofod-Svendsen (KRF) m.fl. 
(Fremsat 13/10 88). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

Justitsministeren (H. P. Clausen): 
Det forslag til lov om ændring af lov om 

svangerskabsafbrydelse, som er fremsat af Kri- 
steligt Folkeparti, har som formål at indføre 
fælles regler for læger, sygeplejersker, jorde- 
mødre og sygehjælpere med hensyn til mulig- 
heden for at blive fritaget for at foretage eller 
medvirke til abortindgreb. 

Ifølge forslaget skal fritagelsesmuligheden 
også gælde for personer, der er under uddan- 
nelse til et af de nævnte erhverv. 


